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 Ledamöter 
Gustav Johansson (M) ordförande 
Veronica Palm (S) vice ordförande 
Henrik Virro (M) 
Erika Wing (M) §§ 1-18 
Jonas Nilsson (M) 
Urban Rybrink (L) 
Ola Gabrielson (MP) 
Christina Peterson (C)  
Bo Hansson (S) 
Gisela Norrman (S  
Hassan Jama (V) 
Lena Rydblom (V) 
Tobias Karlsson (SD) 

  
   
   
   
   

   
   

   
   

  
 
 
 

  Tjänstgörande ersättare 
Camilla Hane (M) tjänstgör för Erika Wing 
(M) §§ 19-25 
Björn Wredberg (M) tjänstgör för Jonas 
Nilsson (M) 
Elisabet Abelson (C) tjänstgör för Christina 
Peterson (C) 
Mikael Hörnkvist (S) tjänstgör för Bo 
Hansson (S)  

Ersättare 
Kristina Katajikko (M)  
Camilla Hane (M), §§ 1-19, §§ 21-25 
Björn Wredberg (M) 
Erik Engstrand (M) , §§ 1-19, §§ 21-25 
Ulrika Strömberg (L) 
Nickie Excellie (MP) , §§ 1-19, §§ 21-25 
Elisabet Abelson (C) 
Mikael Hörnkvist (S) 
Halahen Zaidane (S) , §§ 1-19, §§ 21-25 
Simon Pittuco (V) 
Amalia Engström (V) , §§ 1-19, §§ 21-25 
Inge Pihlström (SD) , §§ 1-19, §§ 21-25 
Lisa Palm (Fi) , §§ 1-19, §§ 21-25 
 
  
  
 

 

Tjänstepersoner 
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp, avdelningscheferna Anette Appelberg, Veronica 
Starck, Jeanette Holmqvist, Leif Kananen och Karin Åberg biträdande avdelningschef, 
Christina Agewall, ekonomichef Fredrik Karlsson, stabschef Anna Larsson, enhetschef 
Pierre Persson, nämndsekreterare Magnus Hillborg 
 

Personalföreträdare 
Daniel Knudsen (Saco) 

Justering 2020-03-06 
 
Sekreterare 
 
 
Magnus Hillborg  

Ordförande Justerare 

Gustav Johansson (M) Veronica Palm (S) 
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§ 1 
Val av justerare och dag för justering 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utsåg vice ordförande Veronica Palm (S) 
att tillsammans med ordföranden Gustav Johansson (M) justera dagens protokoll. 
Justering sker tisdagen den 6 mars 2020 
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§ 2 
Fastställande av dagordning 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd fastställde den utsända dagordningen.   
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§ 3 
Ett långtidshärbärge för utsatta EU-medborgare i stadsdelsområdet 
Svar på medborgarförslag   
 
Stadsdelsnämndens beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 
Ärendet 
Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd har tagit emot ett medborgarförslag. Den 
som har skrivit medborgarförslaget vill att förvaltningen öppnar ett 
långtidshärbärge i stadsdelsområdet för hemlösa EU-medborgare.   
 
EU-medborgare är inte invånare i Stockholms stad. Det innebär att det är 
Socialförvaltningen i Stockholm som ansvarar för alla insatser för gruppen. 
Förvaltningen hjälper gärna de som har skrivit förslaget att hitta rätt kontakter på 
Socialförvaltningen, för att få svar på förslaget.    
 
Samhällsinformation kan människor bland annat få på förvaltningens 
medborgarkontor och på Socialförvaltningens medborgarkontor för hemlösa. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
13 januari 2020. 
Dnr EÅV 2019/681. 
 
Yrkanden 

1. Tobias Karlsson (SD) yrkade bifall till stadsdelsförvaltningens förslag, 
samt 

2. att därutöver anföra 
 
I kommunallagen kapitel 2 står det följande: 
 
”Uppgifter som andra ska ha hand om 
 
2 §   Kommuner och regioner får inte ha hand om sådana angelägenheter som 
enbart staten, en annan kommun, en annan region eller någon annan ska ha 
hand om.” 
 
Det är Sverigedemokraternas uppfattning att ansvaret för EU-medborgare som 
är i behov av sociala insatser varken är stadsdelsförvaltningarnas eller 
socialförvaltningen i Stockholms Stad. Sverigedemokraterna är det enda parti 
som vill förbjuda tiggeri i Stockholms Stad. Vi har på nationell nivå föreslagit 
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både förbud mot tiggeri och skärpta straff för människoexploatering (motion till 
riksdagen 2017/18:4009). Det är bara Sverigedemokraterna som på riktigt tar 
ansvar för att motverka de negativa konsekvenser som uppstår med tiggeri.  
 
Det tog Sverige väldigt många år att bygga den välfärd vi har idag. Den syftar 
bland annat till att ansvaret för att ta hand om behövande människor i vårt 
samhälle inte ska vara beroende av enskilda individers insatser. Det ska finnas 
ett kollektivt ansvar för det. Vi Sverigedemokrater ser med oro på att 
vänsterliberala krafter verkar för att återinföra tiggeriet (som är beroende av 
enskilda individers goda vilja) i Sverige – och det för människor som inte är vårt 
ansvar. Om Stockholm utökar de sociala insatserna för EU-medborgare blir det 
en så kallad ”pull factor” och risken finns att det anländer fler nya EU-
medborgare till Stockholm än vi ordnar boende för. Varken Sverige eller 
Stockholm har förutsättningar för att vara hela världens socialtjänst. 
 
 
1. Hassan Jama m.fl. (V) yrkade bifall till medborgarförslaget i sin helhet, 

samt 
2. att därutöver anföra 

 
Vi har medmänniskor i Europa som av socioekonomiska och historiska skäl tar 
sig till rikare länder i EU för att de inte kan försörja sig i sitt hemland. Här 
bosätter de sig temporärt i naturen på avlägsna platser och de viktiga 
naturvärdena i och runt vårt nybildade naturreservat riskerar att förstöras.  
 
Låt oss inse att fenomenet kommer att vara kvar, människorna kommer 
återkomma - oavsett om vi avhyser dem med både polis och grävskopor. Så 
länge fattigdom finns så kommer människan alltid att försöka finna sig bättre 
möjligheter till ett värdigt liv. De synbara tecknen på deras existens i området 
orsakar häftiga angrepp från medborgare som upprörs och vi måste inse att det 
inte har hjälpt med diverse avhysningar eller vandalisering. 
 
I FN:s deklaration om Mänskliga Rättigheter, som antogs 1948-12-10 finns 
tillräckligt angivet om människors lika värde och vad staters skyldigheter är 
gentemot varje individ som befinner sig i landet. Vi anser att det är vår 
skyldighet att ordna plats för dessa övergivna människors återkommande försök 
att finna ett bättre liv. Om vi dessutom planerar platser/härbärgen med 
kretsloppstänkande och sopsortering – så ger vi dessa EU-migranter möjlighet 
att förstå vårt miljötänk. Något som kan spridas vidare!  
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Vänsterpartiet vill att Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsförvaltning tar täten och 
undersöker möjligheten att skapa en sådan laglig, kommunal uppställningsplats 
någonstans i EÅV. 
 
Vår stadsdel kan inte ensam ta ansvar för EU-migranter i landet – och EU 
måste samtidigt fortsätta arbetet med att förmå migranternas hemländer att 
solidariskt dela på ansvaret för EU:s alla medborgare. Men vi har faktiskt ett 
eget ansvar i situationen. De länder i Europa som inte tar ansvar för sitt lands 
fattigaste invånare, dvs gör dem statslösa, måste få betala dyrt för att inte följa 
FN-stadgan om Mänskliga Rättigheter – eller uteslutas ur gemenskapen. Där får 
vi hoppas att det Sociala Protokollet ger resultat i EU. Fram till dess ska vi visa 
vägen och sträcka på oss – för att vi åtminstone gör vad vi kan här och nu. 
 
Gustav Johansson (M) yrkade att nämnden ska besluta i enlighet med 
förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Gustav Johansson (M) ställde Tobias Karlssons (SD) yrkande, 
Hassan Jamas m.fl. (V) yrkande samt sitt eget yrkande mot varandra och finner 
att nämnden beslutade i enlighet med hans eget förslag. 
 
Reservation 
Tobias Karlsson (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för sitt eget 
yrkande. 
 
Hassan Jama m.fl. (V) reserverade sig mot beslutet till förmån för sitt eget 
yrkande. 
 
 
Ersättaryttrande 
Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom Vänsterpartiets förslag till beslut samt lämnade ett 
ersättaryttrande: 
 
Feministiskt initiativ står bakom motionärernas förslag om ett långtidshärbärge 
för utsatta EU-medborgare i stadsdelsområdet, vilket även är något som vi 
drivit på för under en längre tid. Sverige och Stockholm har ett ansvar att 
uppfylla våra åtaganden vad gäller FN:s konvention om ekonomiska, sociala 
och kulturella rättigheter. Precis som motionärerna skriver finns det goda 
exempel i Lund och på Gotland där liknande modell som föreslås skulle införas i 
Stockholm. Det finns alltså redan exempel som är fullt överförbara till 
Stockholms stad och därmed Enskede-Årsta-Vantör.  
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I medborgarförslaget finns det tre delar som rör långtidshärbärge, 
informationsinsatser och socialt stöd, samt att man med civilsamhället stöd ska 
kunna realisera medborgarförslaget. Flera av dessa insatser är något som 
stadsdelsförvaltningen skulle kunna bidra till och genomföra, i samverkan med 
civilsamhället. Tillsammans med socialförvaltningen skulle det vara möjligt att 
genomföra medborgarförslaget fullt ut.  
 
Det finns ett brett stöd för att genomföra medborgarförslaget där bland annat 
Amnesty, Läkare i världen och Föreningen hem står bakom förslaget. Vi vet 
också att det finns ett stort ideellt engagemang i lokalområdet för att motverka 
hemlöshet och fattigdom bland den utsatta gruppen.  
 
Om jag hade haft rösträtt hade jag föreslagit att Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsförvaltning tillsammans med socialförvaltningen ansvarat för ett 
långtidshärbärge för utsatta EU-medborgare. 
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§ 4 
Enskede-Årsta-Vantör stadsdel bör stärka sitt engagemang i 
klimatomställningen  
Svar på medborgarförslag    
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 
Ärendet 
En person har skickat in ett medborgarförslag till Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd. Personen vill att stadsdelen bör stärka sitt engagemang i 
klimatomställningen genom att bland annat besluta om att all nybyggnation ska 
ske i form av passiv- eller plus-hus.  
Personen vill också att förvaltningen kontaktar alla företag, organisationer och 
offentligt verksamhet inom stadsdelens gränser med syfte att göra en 
hålbarhetsanalys och att stimulera energieffektivisering. Personen vill även att 
stadsdelen skapar 
en informations-och folkbildningskampanj i dialog med lokala organisationer, 
skolor och näringsliv.  
  
Enskede-Årsta-Vantör delar viljan att öka klimatambitionerna. Vi arbetar därför 
aktivt med energieffektivisering i våra kommunägda lokaler och lämpliga 
markområden utifrån stadens miljöprogram och övriga riktlinjer och policys. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
12 januari 2020.  
Dnr EÅV 2020/3. 
 
Yrkande 
1. Hassan Jama m.fl. (V) yrkade delvis bifall till medborgarförslaget, samt 
2. att därutöver anföra 
 
Avslå förvaltningens förslag till beslut och istället besluta att fortsätta utreda 
hur förvaltningen kan arbeta i enighet med medborgarförslaget. 
Stadsdelsnämnden har ett uppdrag att arbeta in stadens miljö- och 
klimatprogram och även om förvaltningen redan har ett aktivt miljöarbete så ser 
vi gärna öka klimatambitionerna. Vi bör därför aktivt arbete med 
energieffektivisering i våra kommunägda lokaler och lämpliga markområden 
utifrån stadens miljöprogram och övriga riktlinjer. Förvaltningen kan bidra till 
att uppfylla kommunbudgetens mål om att ”vara världsledande i det globala 
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arbetet med att förverkliga Parisavtalets målsättningar i klimatarbetet, där 
staden intar rollen som en internationell förebild i det globala miljö- och 
klimatarbetet.” (sida 1). 
 
Gustav Johansson (M) yrkade att nämnden ska besluta i enlighet med 
förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Gustav Johansson (M) ställde Hassan Jamas m.fl. (V) yrkande mot 
sitt eget yrkande och fann att nämnden beslutar i enlighet med hans eget förslag. 
 
Reservation 
Hassan Jama m.fl. (V) reserverade sig mot beslutet till förmån för sitt eget 
yrkande. 
 
Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom Vänsterpartiets yrkande.  
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§ 5 
Månadsrapport februari 2020     
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner föreliggande rapport. 
 

Ärendet 
För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras en budget i balans efter 
resultatöverföringar. Före resultatöverföringar prognostiseras ett underskott om 
minus 5,5 mnkr. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
10 mars 2020. 
Dnr EÅV 2020/109. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 6 
Klimatinventering 
Svar på skrivelse från (M), (L), (MP) och (C)  

Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen.   

Ärendet 
Gustav Johansson m.fl. (M), Urban Rybrink (L), Ola Gabrielsson (MP) och 
Christina Peterson(C) har inkommit med en skrivelse till Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd. Gustav Johansson m.fl. vill att förvaltningen gör en inventering 
för att få veta var förebyggande insatser kan ge bäst effekt på klimatet i 
stadsdelen.  
Förvaltningen anser att det finns svårigheter med att göra en inventering på det 
sätt som efterfrågas i skrivelsen. Bland annat då det skulle kräva mycket 
resurser.. 
 
Förvaltningen hänvisar istället till stadens nya klimathandlingsplan som nu är på 
remiss. Där föreslås en klimatbudget för Stockholms stad som bestämmer nivån 
för stadens koldioxidutsläpp. I förvaltningens lokala klimat- och 
miljöhandlingsplan beskrivs hur förvaltningen konkret ska jobba mot detta mål. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
12 februari 2020. 
Dnr EÅV 2019/266.   

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Veronica Palm m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett gemensamt 
särskilt uttalande: 
 
Vi, socialdemokraterna, vänsterpartiet och feministiskt initiativ, är glada att vi 
kan ana en vilja till att fortsätta det ambitiösa klimat- och miljöarbete som tog 
fart under den rödgrönrosa mandatperioden och som satte Stockholm på kartan 
över städer i världen som vill ta ansvar för framtiden. I nästan all politik finns 
kopplingar mellan beslut på olika politiska nivåer och inte sällan visar sig 
effekten av ett beslut också utanför det egna beredningsområdet, men kanske är 
det allra tydligast i frågor som rör klimat. Just därför krävs ett gemensamt 
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ansvar och att varje beslutsfattande nivå fattar nödvändiga beslut som leder 
framåt. 
 
Likt intentionerna i skrivelsen anser vi att vår stadsdel kan och måste göra mer 
för att ta vår del av ansvaret. Det är då anmärkningsvärt att denna skrivelse 
kommer upp till behandling bara månader in i det nya verksamhetsåret med en 
ny budget som ytterligare begränsar stadsdelens möjligheter att driva en mer 
ambitiös politik både vad gäller förebyggande sociala investeringar och 
långsiktigt nödvändiga klimatinvesteringar. Förvaltningens svar visar att om vi 
ska kunna göra mer än lagstadgade skyldigheter för medborgarna i vår stadsdel 
och om vi ska klara av att ta ett större ansvar för klimat och miljö, krävs att det 
finns resurser. Det blir genant tydligt hur de blågröna partiernas goda 
intentioner i skrivelsen får stå tillbaka för ideologiskt betingade 
skattesänkningar. 
 
Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom Socialdemokraternas och 
Vänsterpartiets särskilda uttalande. 
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§ 7 
Effekter på förskola med anledning av minskad budget 2020 
Svar på skrivelse från (S)  

Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen.   

Ärendet 
Socialdemokraterna har skrivit till stadsdelsnämnden. De har skrivit om 
förskolan. Det står att barn ibland får åka långt för att komma till sin förskola. 
Det står också att förskolan har fått för lite pengar att använda under det här året. 
Socialdemokraterna vill ha svar på några frågor som handlar om det. Avdelning 
förskola har svarat på frågorna genom att beskriva hur de arbetar. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
14 januari 2020. 
Dnr EÅV 2019/610.   

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Veronica Palm m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett gemensamt 
särskilt uttalande: 
 
Vi, socialdemokraterna, vänsterpartiet och feministiskt initiativ, är fortsatt 
oroliga över vilka effekter den minskade budgeten har på förskolan. Vi undrar 
hur många procent av förskolebarnen som faktiskt får plats på den förskola 
vårdnadshavaren valt i första hand.  
 
Vi ser med spänning fram emot att få följa arbetet med handlingsplanen för 
förbättrad arbetssituation för barnskötare och förskollärare och hoppas 
resultatet kommer att leda till minskade sjukskrivningar och en bättre 
arbetsmiljö för personalen.  
 
Vi vill också uttrycka vår oro över att arbetet med rätt till heltid inte längre är 
prioriterat. 
 
Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom Socialdemokraternas och 
Vänsterpartiets särskilda uttalande. 
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§ 8 
Vegetarisk mat vid representation 
Svar på skrivelse från (S)  

Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen.   

Ärendet 
Veronica Palm (S) m.fl. har lämnat en skrivelse till Enskede-Årsta-Vantör 
stadsdelsnämnd.  
 
I skrivelsen föreslår de att förvaltningen alltid ska servera och äta vegetarisk 
mat.  
 
Förvaltningen svarar att de arbetar för att öka andelen vegetarisk kost utifrån vad 
som står i både stadens miljöprogram och stadens strategi för god, hälsosam och 
klimatsmart mat. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 4 
februari 2020. 
Dnr EÅV 2019/611.   

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Tobias Karlsson (SD) lämnade ett särskilt uttalande: 
 
Sverigedemokraterna anser att det är ett beslut som bör tas av ansvariga 
tjänstemän utan inblandning av politiker. Dessutom anser vi att detaljstyrning 
som begränsar den privata valfriheten med ytterst marginell klimatnytta som 
resultat är negativt för vår stadsdel.  
 
Det saknas ofta perspektiv i den lokala miljödebatten. Vi hade nyligen en (i och 
för sig trevlig) presentation om klimatsmart mat för stadsdelen av Ann-Kristin 
Svensson. Där framkom det att en övergång till utökad servering av vegetarisk 
mat innebar en minskning av utsläpp från 0,50 till 0,44 kg CO2ekv/måltid. Vilka 
kostnader som har uppstått för projektet redovisas inte. Ej heller framgår det om 
de marginella CO2 utsläppen innebär sämre näringsinnehåll eller smak. Vi har 
för övrigt försökt att få ut de beräkningar av matsedeln som (vi hoppas) har 
tagits fram, men de har inte delgivits oss.  
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Frågan om vegetarisk kost är större än klimatavtryck. Hälsoaspekter och frågan 
om resistenta bakterier är exempel på det. Vad som är klart är att den besparing 
i projektet klimatsmart mat på 60 gram CO2 per måltid skulle kosta 1 - 2 öre i 
klimatkompensering för att uppnå samma effekt. Om vi till exempel hade lagt 
260 kr på trädplantering i Panama istället hade vi gjort en klimatbesparing på 
ETT ton CO2. 
 
En konservativ hållning i miljöfrågan är att lägga våra begränsade resurser där 
de gör mest nytta. 
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§ 9 
Stadsdelsförvaltningens systematiska jämställdhetsarbete 
Svar på skrivelse från (SD)  

Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen.   

Ärendet 
Tobias Karlsson (SD) har lämnat en skrivelse till Enskede-Årsta-Vantör 
stadsdelsnämnd.  
 
Skrivelsen innehåller tre frågor om stadsdelsnämndens arbete med jämställdhet.  
 
Förvaltningen svarar att omotiverade skillnader betyder att tid, pengar eller makt 
inte delas rättvist mellan kvinnor och män, flickor och pojkar. Det kan till 
exempel mätas genom att undersöka skillnader mellan kvinnor och mäns 
sjukfrånvaro. Förvaltningen svarar också att alla arbetsgivare enligt lag ska 
arbeta mot att någon diskrimineras på arbetet och det ska göras i fyra steg.  
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 4 
februari 2020. 
Dnr EÅV 2019/635.   

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 10 
Underskott inom äldreomsorgen  
Svar på skrivelse från (V)  

Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen.   

Ärendet 
Stadsdelsnämnden har fått en skrivelse från Hassan Jama m.fl. (V).  
 
Skrivelsen handlar om att höga krav ställs på att hemtjänsten ska arbeta 
effektivt. Samtidigt behöver personalen använda arbetstiden till annat till 
exempel att gå mellan brukares olika adresser. En del brukare tackar ibland nej 
till hjälpen.   
 
Skrivelsen innehåller 5 frågor som bland annat handlar om hemtjänstens 
effektivitet.  
 
Förvaltningen svarar bland annat att det är viktigt att göra bra scheman för att 
hemtjänsten ska kunna fungera så effektivt som möjligt. Det är också viktigt att 
hemtjänsten meddelar biståndshandläggare när brukare behöver mer eller 
mindre hjälp.  
 
En utmaning för hemtjänsten är att anpassa organisationen och bemanningen 
utifrån hur många brukare som behöver hjälp. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
23 januari 2020. 
Dnr EÅV 2019/673.   

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 11 
Isbana på Årsta torg  
Svar på skrivelse från (S)  

Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen.   

Ärendet 
Oskar Rosén och några andra som tillhör socialdemokraterna i 
stadsdelsnämnden har skrivit ett brev till stadsdelsförvaltningen. Oskar Rosén 
och de andra har gjort det eftersom socialdemokraterna inte är ett parti som styr i 
Stockholm. 
 
I brevet skriver författarna att de skulle vilja att förvaltningen bygger en 
skridskobana på Årsta torg. De tror att det skulle vara bra för barn och familjer i 
stadsdelen och att det skulle bli fler människor på torget på kvällen när det är 
mörk.  
 
Förvaltningen har inte rådighet över ytan som enligt gränsdragningen inom 
Stockholms stad tillfaller trafikkontoret. Det beror på att Årsta torg inte är en 
park. Förvaltningen kan bara bygga saker i parker. Därför skickar förvaltningen 
brevet till trafikkontoret 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
13 februari 2020. 
Dnr EÅV 2019/675.   

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 12 
Boendeplan år 2020-2030 för bostäder med särskild service enligt 
SoL och LSS 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande.  
 

Ärendet 
Förvaltningen har tillsammans med Farsta och Skarpnäcks stadsdelsförvaltning 
tagit fram en boendeplan.  
 
Boendeplanen är en plan för hur många personer med funktionsnedsättning som 
kan behöva en plats på en gruppbostad eller servicebostad. Planen är ett stöd för 
om det behöver byggas fler bostäder för personer med funktionsnedsättning.  
Planen är till år 2030. 
 
Resultatet visar att det behöver byggas fler bostäder för personer med 
funktionsnedsättning. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 6 
februari 2020. 
Dnr EÅV 2019/706. 

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 13 
Omstrukturering av Enskededalens servicehus 
 
Stadsdelsnämndens beslut  

1. Förvaltningen får i uppdrag att säga upp hyresavtalen för Enskededalens 
servicehus. 

2. Förvaltningen får i uppdrag att avveckla Smultronhemmet under 2020. 
3. Nämnden beslutar om omedelbart intagningsstopp på Smultronhemmet och 

Enskededalens servicehus  
4. Förvaltningen kommer söka medel för avvecklingskostnader i samband med att 

de uppkommer i enlighet med stadens ordinarie förfarande. 
5. Nämnden föreslår att Kommunstyrelsens ekonomiska utskott godkänner 

avvecklingen. 
6. Omedelbar justering 

 
Ärendet 
I ett servicehus bor äldre personer som behöver mycket hjälp. Det finns för många 
lägenheter i servicehus i Enskede-Årsta-Vantör.  
 
Det kostar mycket att ha för många servicehus. Bland annat måste hyran betalas även 
om ingen bor i lägenheten.  
 
I Enskededalens servicehus har många lägenheter varit tomma under en längre period. 
 
Därför föreslår förvaltningen att hyresavtalen för Enskededalens servicehus sägs upp. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 27 
februari 2020.  
Dnr EÅV 2019/632.    
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 14 
Motion om ökat skydd mot våld för personer inom LSS 
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2019/1032 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

till kommunstyrelsen som svar på remissen.  
2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 
Alexandra Mattsson Åkerström från Vänsterpartiet (V) föreslår att personer med 
funktionsnedsättning ska få uppmärksamhet för att försöka hindra att de blir utsatta för 
våld av någon i deras närhet. Det kan till exempel vara en förälder, vän eller någon som 
ger stöd och omvårdnad. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning har fått tycka till om förslaget. Förslaget 
kallas för motion. 
 
Förslaget innehåller tre delar: 
1) Att Stockholms stad ska kontrollera att de som vill jobba med personer med 

funktionsnedsättning inte har gjort något brott. Det kallas för registerkontroll. 
2) Att Stockholms stad ska träffa personer med funktionsnedsättning för att ge 

information om våld och vilken hjälp som finns att få. 
3) Att personal som arbetar med personer med funktionsnedsättning ska få utbildning 

om våld för att kunna upptäcka om någon utsätts för våld. 
 
I sitt svar skriver Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning att de håller med om att 
personer med funktionsnedsättning behöver få fokus för att försöka hindra att de blir 
utsatta för våld. Förvaltningen gör redan en del av det arbete som rekommenderas. 
Exempel är att personer med funktionsnedsättning får information om våld och vilken 
hjälp som finns att få. Den som vill kan gå en kurs. Kursen ger stöd för att kunna säga nej 
och till att öka självkänslan.  
 
Idag finns det inte någon lag som ger kommuner rätt att kontrollera att de som söker jobb 
för att arbeta med vuxna med funktionsnedsättning inte har gjort något brott. Därför vill 
förvaltningen vänta för att se om det kommer en ny lag som kan ge vägledning. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 27 januari 
2020. 
Dnr EÅV 2019/707. 
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Yrkande 
1. Hassan Jama m.fl. (V) yrkade bifall till motionen i sin helhet, samt 
2. att därutöver anföra 
 
Det är glädjande att förvaltningen håller med om vikten att uppmärksamma 
och rikta arbete mot våld i nära relation hos personer med funktionsnedsättning. 
Därför anser vi att motionen bör bifallas. Personer med funktionsnedsättning 
löper större risk än andra att utsättas för våld och övergrepp, särskilt kvinnor 
med funktionsnedsättning där våldet också kan rikta sig mot själva 
funktionsnedsättningen. Exempelvis kan en kvinna med funktionsnedsättning 
nekas tillgång till hjälpmedel och medicin. Våldet kan vara svårt att upptäcka då 
en del med funktionsnedsättning träffar få andra personer än de som ger dem 
vård. Om det är vårdaren som är förövare är det en oerhört utsatt situation för 
den enskilde och svår att ta sig ur. Personer med fysisk funktionsnedsättning kan 
vara helt beroende av andra för förflyttning, sköta sin personliga hygien och 
liknande vilket gör dem extra sårbara. Personer med intellektuell 
funktionsnedsättning är också särskilt utsatta då de kan ha svårt att förstå vad 
de blir utsatta för och svårt att återge till andra vad de varit med om. I en 
hederskontext kan också funktionsnedsättning anses skamligt och detta leder till 
en extra sårbarhet för att utsättas för hedersvåld. Personer med intellektuell 
funktionsnedsättning som lever i hederkontext kan riskera att isoleras från 
omgivningen och kan ha svårt att förstå vad man blir utsatt för såsom 
tvångsgifte. 
 
Gustav Johansson (M) yrkade att nämnden ska besluta i enlighet med 
förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Gustav Johansson (M) ställde Hassan Jamas m.fl. (V) yrkande mot 
sitt eget yrkande och fann att nämnden beslutar i enlighet med hans eget förslag. 
 
Reservation 
Hassan Jama m.fl. (V) reserverade sig mot beslutet till förmån för sitt eget 
yrkande. 
 
Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom Vänsterpartiets yrkande.  
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§ 15 
Detaljplan för del av fastighet Enskede Gård 1:1 och fastigheten 
Brytbönan 1 i stadsdelen Enskedefältet 
Svar på remiss från stadsbyggnadskontoret, dnr 2018-14331 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Ärendet 
Stadsbyggnadskontoret, som är en förvaltning inom Stockholms kommun, har 
arbetat fram ett förslag på en ny detaljplan. En detaljplan bestämmer hur en plats 
ska se ut och vilka hus som kan byggas där.  
 
Platsen som detaljplanen handlar om ligger på Ålandsvägen i stadsdelen 
Enskedefältet. Om detaljplanen blir verklighet kan en ny förskola byggas på 
platsen. Det ligger en förskola där idag som i så fall kommer rivas. På den nya 
förskolan kommer det gå lite mer än 100 barn. Förskolans gård kommer att vara 
1 300 kvadratmeter stor och varje barn kommer att ha 12 kvadratmeter var.  
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning tycker att förslaget till ny detaljplan 
är bra och tror att en ny förskola i Enskedefältet behövs för att antalet barn 
kommer att öka i stadsdelen. Förvaltningen tycker att gården borde vara större 
eftersom det är mer än 100 barn som ska leka där. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
11 februari 2020. 
Dnr EÅV 2020/103. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 16 
Anmälningsärenden  
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Anmälningsärendena läggs till handlingarna. 
 
A. Förteckning över inkomna protokoll, skrivelser m.m., dnr EÅV 2020/2 
B. Delegationsbeslut 
C. Protokoll från pensionärsrådet 2020-03-02 
D. Protokoll från funktionshinderrådet 2020-02-28 
E. Protokoll från förvaltningsgruppen 2020-02-25 
F. Balanslista över nämndens uppdrag till förvaltningen   
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§ 17 
Uppföljning av dataskyddsarbetet i Enskede-Årsta-Vantör 2019 – 
årsrapport från dataskyddsombudet 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har tagit del av rapporten och lägger den 
till handlingarna. 
 
Ärendet 
Stadsdelsnämndens dataskyddsombud har granskat hur nämnden har följt 
dataskyddsförordningen under 2019. 
 
Granskningen visar bland annat att nämnden har en väl fungerande rutin för att 
hantera personuppgiftsincidenter och att nämnden är bra på att lägga in nya 
personuppgiftsbehandlingar i sin registerförteckning. Nämnden kan bli bättre på 
att involvera dataskyddsombudet i frågor som rör personuppgifter. Nämnden 
kan även bli bättre på att informera på sociala mediekonton hur nämnden 
hanterar personuppgifter. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 4 
februari 2020. 
Dnr EÅV 2020/39. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 18 
Nämndens frågor  
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd uppdrar till förvaltningen att bereda 
skrivelserna och frågorna nedan och återkomma till nämnden med svar. 
 
Inkomna skrivelser och frågor 
Veronica Palm m.fl. (S), Hassan Jama m.fl. (V) och Lisa Palm (Fi) lämnade en 
gemensam skrivelse ”Kostenheten i Rågsved”. 
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§ 19 
Stadsdelsdirektörens information   
 
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp informerade om följande:  
 
Ny samverkansöverenskommelse klar 
Förvaltningen är nu klara med en ny samverkansöverenskommelse mellan 
stadsdelsförvaltningen, utbildningsförvaltningen och lokalpolisområdena i 
Globen och Farsta.  
 
Överenskommelsen pekar ut några gemensamma områden som vi tillsammans 
kommer att prioritera i vårt arbete med att skapa trygghet och förebygga brott i 
våra stadsdelar, bland annat 
• fortsatt samverkan i Östberga 
• starta upp platssamverkan i Rågsved 
• riktat arbete på vissa avgränsade platser (ex. Dalen, Johanneshov och 

Högdalen).  
• fortsatt samverkan kring ungdomar i risk för kriminalitet och unga 

brottsaktiva personer.  
• ny prioritering är samverkan kring särskilt utsatta brottsoffer. Där kommer 

fokus ligga på unga och äldre personer, både att förebygga att de blir utsatta 
för brott och för att ge bättre stöd om de blir utsatta. 

 
Dags att söka kollo 
Nu är det dags att söka kolloplats. Kolloansökan görs på stadens webbplats. 
Sista ansökningsdag är 18 mars. För att få åka på kollo ska man bo och vara 
folkbokförd i Stockholm stad och gå i skolår 1–9.  
  
Coronaviruset 
Stockholms stad följer händelseutvecklingen av coronaviruset covid-19. I 
dagsläget finns ingen påverkan på stadens verksamheter. 
 
Folkhälsomyndigheten bedömer risken för spridning av coronaviruset i det 
svenska samhället som "måttlig".  
 
I dagsläget krävs inga särskilda åtgärder i stadens verksamheter.  
 
Stadens förvaltnings- och bolagsledningar planerar för att klara uppdragen i 
verksamheter som måste fungera utan avbrott, även vid ett förändrat läge. 
Handlar mycket om bemanningsfrågor och i viss mån förnödenheter. 
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Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

 
Staden hjälper myndigheterna att sprida korrekt information, bland annat på 
start.stockholm. Gå gärna in där och läs! 
 
Nämnden tackade för informationen. 
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Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 20 
Väcka talan om umgänge mellan barn och någon annan än föräldrar 
enligt 6 kap. 15 a § 2 stycket föräldrabalken (FB) – avslag 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Borttagen på grund av sekretess. 
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Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 21 
Överflyttning av vårdnaden till särskild förordnad vårdnadshavare 
enligt 6 kap. 8 § föräldrabalken (FB) 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Borttagen på grund av sekretess. 
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Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 22 
Nedläggning av faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § 
föräldrabalken (FB) 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Borttagen på grund av sekretess. 
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Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 23 
Nedläggning av faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § 
föräldrabalken (FB) 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Borttagen på grund av sekretess. 
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Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 24 
Nedläggning av faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § 
föräldrabalken (FB) 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Borttagen på grund av sekretess. 
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Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 25 
Anmälan av sociala delegationens protokoll från 12 februari, 20 
februari och 27 februari 2020 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Protokollen läggs till handlingarna. 
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